

Brussels, September 1968

Spokesman's Group

P-53

INFORMATION MEMO

Manpower costs in the Common Market in 1966

The Statistical Office of the European Communities has recently published in the 1968 Supplement to the Statistical Studies and Surveys series the first results of the survey on wages, salaries and accessory charges borne by employers in Community industry in 1966. It is the first time such a Community survey has covered the whole of industry (mining and quarrying, manufacturing and construction) for a single reference period. Similar studies in previous years were confined to a small number of industries and spread over several years. These preliminary results are broken down into some fifty industrial branches and sub-branches, with the total cost of manpower per hour worked for manual workers and per month for employees. The results are presented in the national currencies and converted into Belgian francs to show comparisons between countries.

To facilitate interpretation, the tables are accompanied by data on manual and white-collar manpower covered in the survey and by information on the average number of hours worked in 1966 per worker and per industry.

The survey covered a total force of more than 13 million manual workers and about 3.7 million office workers in the industries of the six member countries; it brings out the fact that the differences in manpower costs between the industries of a given country are greater than those between the countries for a given industry.

The survey further reveals that in 1966 total manpower costs for manual workers and for the whole of industry were highest per hour worked in Luxembourg (Bfrs. 88). After Luxembourg came Germany (Bfrs. 80), Belgium (Bfrs. 76), the Netherlands (Bfrs. 74), France (Bfrs. 69) and Italy (Bfrs. 63). For the manufacturing industries as a whole the order was the same, while for the mining and quarrying industry Luxembourg (Bfrs. 120) was followed first by the Netherlands (Bfrs. 108) and France (Bfrs. 104) and then Germany (Bfrs. 98) and Belgium (Bfrs. 97), in the fourth and fifth places in front of Italy (Bfrs. 82). In construction, Germany (Bfrs. 88) carried the heaviest manpower charges, followed by the Netherlands (Bfrs. 85), Belgium (Bfrs. 82), France (Bfrs. 68), Italy (Bfrs. 64) and lastly Luxembourg (Bfrs. 62).

For office workers the order of countries was quite different from that of manual workers for industry as a whole, with Luxembourg (Bfrs. 24 766 per office worker per month) and France (Bfrs. 23 229) in the lead, followed by Belgium (Bfrs. 21 389), Italy (Bfrs. 20 735), the Netherlands (Bfrs. 19 052) and Germany (Bfrs. 18 706). This order was repeated in the manufacturing industries, but in mining

.../...

and quarrying Belgium was sixth, after Germany. In construction, manpower costs for employees were highest in France and Belgium. After them came the Netherlands, Germany, Italy and Luxembourg in a group.

The survey shows that the annual time worked by manual workers in industry as a whole was longest in France (2 078 hours). The other countries followed in the order: Luxembourg (2 019), the Netherlands (1 983), Belgium (1 908), Italy (1 877) and lastly Germany (1 860).

This first publication of the total results will be supplemented later by a detailed analysis of manpower costs.

PP/500/68-E

NOTE D'INFORMATION

Les coûts de la main d'œuvre en 1966
dans le Marché commun

L'Office statistique des Communautés européennes vient de publier dans le supplément 1968 à la série "Études et Enquêtes statistiques" les premiers résultats de l'enquête sur les dépenses en salaires et en charges patronales afférentes dans les industries de la Communauté pour l'année 1966. C'est pour la première fois qu'une telle enquête communautaire, couvre, pour une même période de référence toute l'industrie (extractive, manufacturière et bâtiment), les études correspondantes des années antérieures ayant été limitées à un nombre réduit de branches et échelonnées sur plusieurs années. Ces résultats préliminaires sont ventilés en une cinquantaine de branches et sous-branches et portent sur le coût total de la main-d'œuvre par heure travaillée pour les ouvriers et par mois pour les employés. Les résultats sont présentés dans les monnaies nationales et convertis en francs belges afin de permettre les comparaisons entre pays.

Les tableaux, pour faciliter leur interprétation, sont accompagnés de données sur les effectifs des ouvriers et des employés couverts par l'enquête ainsi que d'informations sur le nombre moyen d'heures travaillées en 1966 par ouvrier et par branche.

L'enquête a couvert un effectif total de plus de 13 millions d'ouvriers et d'environ 3,7 millions d'employés de l'industrie des six Pays membres; elle fait apparaître que la dispersion des charges salariales entre industries d'un même pays est plus forte que celle que l'on peut constater entre les pays pour une même industrie.

Elle révèle qu'en 1966 les coûts globaux de la main d'œuvre pour les ouvriers et pour l'ensemble de l'industrie étaient par heure travaillée les plus élevés au Luxembourg (avec 88 francs belges). Ce pays était suivi dans l'ordre par l'Allemagne (80 FB), la Belgique (76 FB), les Pays-Bas (74 FB), la France (69 FB) et l'Italie (63 FB). Pour l'ensemble de l'industrie manufacturière l'ordre des pays était le même tandis que pour l'industrie extractive le Luxembourg (120 FB) était suivi d'abord par les Pays-Bas (108 FB) et la France (104 FB), puis par l'Allemagne (98 FB) et la Belgique (97 FB) qui occupaient les 4ème et 5ème rang avant l'Italie (82 FB). Dans le bâtiment l'Allemagne (88 FB) supportait les charges ouvrières les plus lourdes, puis venaient les Pays-Bas (85 FB), la Belgique (82 FB), la France (68 FB), l'Italie (64 FB) et finalement le Luxembourg (62 FB).

En ce qui concerne les employés le classement des pays était fort différent de celui des ouvriers puisqu'on trouve en tête, pour l'ensemble de l'industrie, le Luxembourg (24.766 FB par mois et par employé) et la France (23.229 FB), puis la Belgique (21.389 FB), l'Italie (20.735 FB), les Pays-Bas (19.052 FB) et l'Allemagne (18.706 FB). Ce classement des pays se retrouvait pour l'industrie manufacturière tandis que pour l'industrie extractive la Belgique se situait au sixième rang derrière l'Allemagne. Dans le bâtiment les charges salariales au titre des employés étaient les plus élevées en France et en Belgique. Derrière ces deux pays on trouvait groupés les Pays-Bas, l'Allemagne, l'Italie et le Luxembourg.

Il résulte de l'enquête que c'est en France que la durée annuelle du travail des ouvriers dans l'ensemble de l'industrie était la plus longue (2.078 heures). Les autres pays se classaient dans l'ordre suivant : Luxembourg (2.019), Pays-Bas (1.983), Belgique (1.908), Italie (1.877) et enfin Allemagne (1.860).

Cette première publication des résultats globaux sera ultérieurement complétée par un rapport analytique détaillé du coût de la main-d'oeuvre.